

GIPUZKOA ETA EUOPAR BATASUNA, ETORKIZUN PARTEKATUA

Europar Batasunaren sorreraren 50. urteurrena aitzaki moduan harutta, etorkizunari buruz hausnarketa egiteko bildu gara. Duela 20 urte, Espainiako estatua gaur Europar Batasuna bezala ezagutzen den honetan barneratu zen eta, esan daiteke, Gipuzkoak ere, 20 urte bete dituela batasun horren barruan.

Duela 50. urte sortu zen lankidetza eta, une honetan, orduko Europan zerikusi gutxi du gaurkoarekin; etengabeko eraikitze lan bat izanda, bere aurrerapausuekin eta bere geldialdiekin. Gure herri errealitya eta etorkizuna, Europaren etorkizuneri loturik dago neurri handi batean. Beraz, Europaren eraikuntza prozesuari begiratzea geure buurari begiratzea dela esan daiteke.

Europaren eraikuntzak, globalizazioak sorturiko oinarrizko mugimenduan du bere iturria. Horren azkar aldatzen doan mundu batean 50. urteurrena ospatzea oso garrantzitsua da.

Adenauerrek, Gaspierik, Schumanek, Monnetek eta beste hainbatek, benetan eraikuntzaren oinarriak ondo ezarri zituztela erakusten du.

Aldi berean, iaz ospatu genuen Gipuzkoa Europar Batasunean sartu zeneko 20. urteurrena. Horrela esanda, badirudi denbora gutxi daramagula Europan, baina, egia esan, gipuzkoarrontzat eta euskaldunontzat Europa ez da arrotza eta ezezaguna den zerbait. Gaur Europa bezala ezagutzen dugun espazio horretan, Erdi Aroan, gure itsas portuetako komertzioa ugaria zen Europako iparraldeko zenbait herriekin. Denboran hurbilago, Jose Antonio Aguirre lehendakaria partaide izan genuen Europako Komunitatearen sorreraren oinarrian egon zen Mugimendu Europarraren bileretan.

Gipuzkoa 1986. urtean sartu zen Europar Batasunean, hirugarren aldiz kide berriak onartu ziren unean. Zabalzeta horretan Europar Erkidegoak Europako hego-mendebaldera ireki ziren. Une hori itxaropenez eta zalantza handiz ikusi zen, itxaropenez, batez ere, izaera sinbolikoarenengatik.

Baina Europar Batasunean sartzeak, aldi berean, zalantza sortu zuen, ekonomia irekiko eszenategia eta mugak desagertzea planteatzen zuelako. Gogorarazi nahi dut 1986. urtean gure langabezia tasa %20,9koa zela.

Epe horretan mugak desagertu egin dira, eta horrek ahalbidetu digu gure lurrardearen antolaketa berria planteatzea, Oria ibaitik Adour ibairaino doan hiri gune baten sinergiak eta osagarritasunak bilatuz eta Baiona-Donostia Euskal Eurohiria eraikiz.

GIPUZKOA Y LA UNIÓN EUROPEA, UN FUTURO COMÚN

La conmemoración del cincuenta aniversario de la Unión Europea constituye una buena oportunidad para reflexionar sobre el futuro, sobre nuestro futuro. La construcción europea durante estos cincuenta años se ha desarrollado atravesando períodos de avance y de estancamiento.

El periodo transcurrido desde la constitución de la Unión y los avances de la misma demuestran que Adenauer, de Gasperi, Schuman, Monet, por sólo citar algunos, sentaron unas bases adecuadas para el proceso de construcción europea.

Asimismo, el año pasado celebramos el vigésimo aniversario de la incorporación de Gipuzkoa a la Unión Europea. En este marco, nuestra realidad y nuestro futuro están unidos en gran medida con el futuro de Europa, pudiendo afirmarse que a la vez que observamos el proceso de construcción europea nos observamos a nosotros mismos. Aunque este periodo pueda parecer breve, para los guipuzcoanos y los vascos Europa no es algo extraño ni ajeno.

Ya en la Edad Media nuestros puertos comerciaban con los puertos del norte europeo. Más recientemente, el Lehendakari José Antonio Aguirre participó en los orígenes de la Comunidad Europea participando en las reuniones del Movimiento Europeo. Y no nos podemos olvidar de que a lo largo del siglo XX la entrada en Europa suponía la aspiración de formar parte de un espacio de libertad, de democracia y de derechos humanos que nos había estado vetado.

Gipuzkoa se incorpora a la Unión Europea en 1986, en la tercera ampliación. Se trata de una ampliación que abre las Comunidades Europeas al suroeste de Europa. Se trató de un momento que fue visto con esperanza e incertidumbre, sobre todo con esperanza por su carácter simbólico.

Pero la entrada entrañaba, a su vez, incertidumbre ante el escenario de economía abierta y desaparición de las fronteras que se planteaba. Quiero recordar que en 1986 nuestra tasa de paro se situaba en el 20,9%.

En este período, hemos asistido a la desaparición de las fronteras, que nos permite plantear una ordenación de nuestro territorio buscando las sinergias y las complementariedades de un espacio urbano que va desde el Oria hasta el Adour, construyendo la Eurociudad Vasca Baiona-Donostia.

Era berean, gure enpresak ateratzeko eta nazioartekotzko gai izan dira, merkatu irekietan lehian aritzeko, sortutako zalantza egoerari aurre egiteko, gertatu diren krisialdi ekonomikoak ez ahaleginik gabe baina bai arrakastaz gainditzeko, moneta bakarrari egokitzeko eta enpleguia sortzeko.

Urte hauetan, gure gazteek Europaren aurkitu dute prestakuntza lortzeko, ezagutzeko, harremanetan jartzeko eta lan egiteko beren gune naturala. Europar Batasunak babestutako Erasmus proiektua izan da Europar Batasunak abian jarri duen abagune nagusia europar kontzientzia sortzea, eta gainera, etorkizunari begira egin du, gazteei begira jarrita.

Eta, azkenik, epe honetan, gure administrazio publikoek esperimentziak eta informazioa partekatu dituzte Europako beste administrazio batzuekin, horretarako abian jarritako sare eta proiektu komunitarioen bitartez.

Hortaz, denon artean ahalegin nabarmena egin dugu, eta, hori dela eta, per capita lortu dugun Barne Produktu Gordina 2006ko 25 herrialdeek osatutako Europar Batasunaren batez bestekoaren gainetik dago, 26 puntu gorago.

Baina, egindako ibilbide eta ahalegin horretan ez gara bakarrik egon. Onartu beharra dago Europako fondoetatik lagunza eta elkartsuna jaso ditugula. Europako fondoek gure lurraldeak hainbat alorretan, hala nola azpiegituraren, ingurumenean, prestakuntzan, lan egokitzapenean eta berrikuntzan zuen egitura defizita arintzen lagundi digute.

Orainartean lortu dena asko izan arren, ezin gitezke lorpen horien deskribapenean geratu soilik. Aurrera begiratu behar dugu. Nire parte hartze labur hau aprobetxatu nahiko nuke gure europarzaletasuna adierazteko baina, baita ere, Gipuzkoatik eta Euskal Herriatik, Europa nola ikusten dugun adierazteko ere. Nola ikusten dugu Europa? eta Zer egin dezakegu XXI. mendeko Europar Batasunaren eraikuntzaren alde Euskal Herriaren ikuspuntutik?

Europa bidegurutze batetan aurkitzen da. Europak merkatu bakarra lortu du, estatu ezberdinek moneta bakarra dugu eta erakundetze maila interesgarri bat lortu du. Europak nazioartean badu bere eraigna, eta esan liteke, giza eskubideen mailan eta, oro har, kultura demokratikoaren hedapenean erreferentzia garrantzitsua dela munduko herrialde ugarirentzat.

Baina, Europaren eraikuntzak badu zor garrantzitsu bat. Eraikunta hori estatuek egin dute eta estaturik gabeko herriek aitortzarik ez dute; Europaren eraikuntzak gizarte babesaren ikuspuntu demokratikotik bide luzea du egiteko, eta barne egitura eta erabakiak modu demokratikoan hartzeko moduan ere hobekuntzarako esparru ugari ditu.

Baina, egia da baita ere, Euskal Herriari Europa batua eta indartsua interesatzen zaiola; kanpo politikan sendo eragiteko, ekonomia

Igualmente, nuestras empresas han sido capaces de salir e internacionalizarse, de competir en mercados abiertos, de hacer frente a la incertidumbre creada, de afrontar, no sin esfuerzo pero con éxito, las diversas crisis económicas que se han sucedido, de adaptarse a la moneda única y de crear empleo.

En estos años, nuestros jóvenes han encontrado que Europa es su espacio natural de formación, de conocer, de relacionarse y de trabajar. El proyecto Erasmus, auspiciado por la Comisión Europea, ha sido la mayor baza que la Unión Europea ha puesto en marcha para crear una conciencia europea, y lo ha hecho, además, mirando al futuro, mirando a los jóvenes.

Y, por último, en este período, también, nuestras administraciones públicas comparten e intercambian experiencias e información con otras administraciones europeas a través de redes y proyectos comunitarios.

Así, hemos realizado entre todos un notable esfuerzo que nos permite alcanzar un PIB per cápita 26 puntos por encima de la media de la Unión Europea de los 25 en 2006.

Pero este recorrido y este esfuerzo que hemos hecho, no lo hemos realizado en solitario. Hay que reconocer el apoyo y la solidaridad recibida desde los fondos europeos. Los fondos europeos nos han ayudado a paliar el déficit estructural de nuestro territorio en infraestructuras, en medio ambiente, en formación, en adaptación laboral y en innovación.

A pesar de la importancia de los logros alcanzados, no nos podemos quedar ahí, sino que debemos mirar hacia adelante. Así, desde Gipuzkoa y Euskal Herria ¿cómo vemos Europa? y ¿qué podemos hacer en este siglo XXI a favor de la construcción europea?

Europa se encuentra en una encrucijada. Ha alcanzado un mercado único, una moneda común y una organización institucional interesante. Podemos decir que constituye una referencia importante para muchos países en el ámbito de los derechos humanos y en la extensión de la cultura democrática.

Pero la construcción europea también presenta déficits. Esta construcción se ha efectuado a partir de los Estados y sin lugar para las naciones sin estado. Asimismo el apoyo y contribución de la sociedad a la construcción europea, desde la perspectiva democrática, tiene un largo camino por recorrer, así como la organización institucional y la toma democrática de decisiones.

Pero, hay que decir que a Euskal Herria le interesa una Europa unida y fuerte, para actuar firmemente en el ámbito político, para desarrollar una economía robusta y competitiva, para reforzar las relaciones

osasuntsu eta lehiakorrerako baldintzak iraunkortzeko, hezkuntza politika sendotzeko, seguritate sistema indartzeko, Europako herrien arteko harreman ekonomiko, politiko eta kulturalak gure indar bilakatzeko e.a. Europaren osasuna eta indarra gure osasun eta indar bilakatzea beste biderik ez dugu.

Europaren eraikuntza, neurri handi batetan, egitura politikoaren norabidea agintzen duten eta indar handiena duten estatuen eskuetan dago. Baino, Euskal Herriaren herri garapenean Europarekiko oinarrizko estrategia batean pentsatzea ezinbestekoa da. Geure errealtitatea Europaratzea eta Europakoa geureganatzea eguneroko geure zereginen parte bilakatu behar da. Europa gure etxea bilakatu behar dugu: gure herriko enpresak Europako sare ekonomikoetan sartzeko ahalik eta esfortzurik handiena eginez, unibertsitateko gazteak Europaratuz eta Europako gazteak Euskal Herriratuz, euskaldunon kultur adierazpena Europako merkatura itzuliz, ezagutza eta berrinkuntzan lidergoa dutenekiko harreman eraginkorrik ezarriz e.a. Itunak itun, guk geure eskuetan dagoena egin behar dugu.

Beste ikuspegi batetik begiratuta, Europar Batasunaren Konstituzio Itunak izan duen geldialdiak erakusten digu gaur egun bizi dugun unean estatu nazionalek Bruselan duten botereari irmo heltzen diotela, eta ez dutela gogo handirik europar ikuspegia bere osotunean eskaintzeko aukera emango liguketen mekanismoak Europar Batasunaren erakundeetan uzteko. Zenbait unetan, gainera, pentsa genezake estatukide bati baino gehiagori ez litzaiokeela importako Europar Batasunak transferitutako eskumenak itzultzea.

Horregatik, joan den martxoaren 24 eta 25ean estatu eta gobernuburuek Erromako Itunaren berrogeita hamargarren urteurrena zela eta Berlinen sinatu zuten Adierazpena gogorarazi nahi dut. Bertan “Eginkizunak Europar Batasunaren, estatukideen eta erregioetako eta tokiko agintarien artean partekatuta egon direla” esan zuten, eta, horren harira esan nahi dut, Europar Batasunak ausardiaz bildu behar duela herrien ahotsa. Abiapuntu ona litzateke, espidea onartzen baldin bazait, minitu gehiago eskaintza erregioetako, azpierregioetako eta tokiko agintariei, eta, bereziki, eskumen legegilea duten legebiltzarrak ditugun erkidegoei. Askotan, administrazio horiek dira politika komunitarioak garatu eta gauzatzeko ardura dutenak, eta, hala eta guztiz ere, erabaki komunitarioak hartzeko garaian gure eragin ahalmena oso mugatua dago.

Erregioetako eta tokiko erakundeek ordezkaritza handiagoa behar dute, eta gehiago entzun behar zaie ministroen kontseiluetan.

Beste alde batetik, Europar Batasunak 27 estatuz osatutako errealtitate bat egokitzea behar dio bere funtzionamendua, herritarrengana hurbildu eta horien parte hartzea sustatu behar du, eta gizarte eta kulturaren alorreko barruko erronkei aurre egin behar die.

Europako erakunde antolaketa kompletxua da. Antolaketa hori 6 ki dez osatutako Europar Batasun baterako sortu zen eta gaur egun 27

económicas, políticas y culturales entre los pueblos de Europa. Es decir, no tenemos otro camino que convertir la fortaleza de Europa en nuestra fortaleza.

La construcción europea, en gran medida, está en manos de las fuerzas políticas más poderosas y de los Estados más grandes. Pero para Euskal Herria es necesario disponer de una estrategia como pueblo en Europa. Debemos asumir como tarea cotidiana nuestra europeización así como el acercamiento de Europa a nuestra realidad, convirtiendo a Europa en nuestra casa: mediante el esfuerzo de nuestras empresas, el intercambio de nuestros universitarios y nuestros jóvenes, la difusión de nuestra cultura y desarrollando relaciones estrechas con los líderes en conocimiento e innovación. Paso a paso debemos avanzar en aquello que está en nuestras manos.

Desde otra vertiente, el freno del tratado constitucional europeo que hemos vivido nos muestra que asistimos a un momento en los que los Estados nacionales se afellan al poder que ostentan en Bruselas y son reacios a depositar en las instituciones comunitarias aquellos mecanismos que permitirían ofrecer una visión europea en su conjunto. Hay momentos en los que podemos llegar a pensar que a más de uno de los Estados miembros no le importaría que la Unión Europea le devolviera las competencias transferidas.

Por eso, recogiendo lo que los jefes de Estado y de Gobierno firmaron en Berlín los pasados 24 y 25 de marzo en la Declaración con ocasión del cincuenta aniversario de la firma del Tratado de Roma donde decían “Las tareas han estado repartidas entre la Unión Europea, los Estados miembros y las autoridades regionales y locales” la Unión Europea debe recoger con audacia la voz de los pueblos. Sería un buen punto de partida dar más minutos, si se me permite esta expresión, a las autoridades regionales, subregionales y locales, y en especial, a las comunidades que ostentamos parlamentos con capacidad legislativa. En numerosas ocasiones son estas administraciones las encargadas de desarrollar y ejecutar las políticas comunitarias, sin embargo nuestra capacidad de influencia en la toma de decisiones comunitarias es muy limitada.

El ámbito regional y local debe estar más representado y debe ser más oído en los Consejos de Ministros.

Por otra parte, la Unión Europea debe adecuar su funcionamiento a una realidad compuesta por 27 Estados, acercarse y propiciar la participación ciudadana y hacer frente a los desafíos sociales y culturales internos.

El complejo entramado institucional europeo está concebido para una Comunidad Europea de 6 miembros y en la actualidad da

kide hartu ditu bere gain. Nahitaezkoa da Europar Batasunaren erreformari ekitea. Konstituzioaren “etenen” ondoren, Lisboako Ituna horren aldeko aurrerapauso bat da. Berriro ere Europar Batasuna urrats motelez mugitzen ari da. Gauza jakina da Europar Batasuna geldiro eta pixkanaka-pixkanaka mugitu izan dela; hala eta guztiz ere, “modus operandi” komunitario hori bistatik kendu gabe, ausardia handiagoz jokatzeko eskatzen dut.

Ezin dugu arbuiatu Bruselan hartzan diren erabakien aurrean herritarrek duten urruntasun sentsazioa; erregioak eta tokiko agintariak kontuan hartzeak herritarrok Europar Batasunera hurbildu eta motibatu egingo lituzke. Europak gobernatzenko eredu berriak exijitzen dizkigu, joko eremuan parte hartu nahi dugun jokalariak asko gara.

Joan den martxoko adierazpen horretan bertan esaten zenez, “Batasunean estatukideen nortasun eta tradizio guztiak babesten ditugu. Mugak irekita aberastu egin gara, makina bat hizkuntza, kultura eta tradiziiori ireki dizkiegu gure mugak”. Ausardia handiagoz jokatzeko eskatzen nuenean, gure kultura, gure historia, gure hizkuntza onartzeaz ere ari nintzen, bai eta gure foru instituzioak onartzeaz ere, eskubide historikoetan eta ahalmen normatibo eta fiskalean oinarrituta baitaude.

Zer dagokigu egitea euskaldunoi eta gipuzkoarroi XXI. mendeko Europar Batasunean? Lehenik eta behin bakearen eta normalkuntza politikoaren alde lan egitea. Europaren sorreraren arrazoieta bat bake eszenatoki finko bat sortzea izan zen. ETAren biolentziak ez du lekuriak Europan. ETAk burutzen dituen atentatuek gure gaitzespenik gogorrena merezi dute.

Gure herrian ere une garrantzitsu bat bizi dugu. Ahalegin berezi bat egin beharrean gaude bakea eta euskaldunon erabakitzeko eskubidea errespetatuko dituen akordio poliko bat eskuratzeko.

Bestalde, Europa handitzen ari da. Azkena sartu diren Europako ekialdeko herriak Europako erdigunea mugitu egin dute eta, esan liteke geografikoki behintzat, Euskal Herria, izkina batean geratu dela. Ahalegin berezia egin behar dugu Europako erabaki gunekiko komunikazio sistemak areagotzeko eta Euskal Herria Europaragotzeko. Zentzu horretan, Euskal Trenbide Sare Berria egiteak duen garrantzia azpimarratu nahi dut; izan ere, trenbide sare berri horrek, euskal lurrade ezberdinekiko komunikazioa areagotzeaz gain, Europarekiko lotura nabarmen handituko baitu.

Bestalde, Europar Batasunean azkenaldian sartu diren herrialde askok industria tradizio handia dute eta formazio maila egokia duen biztanlegoa biltzen dute beren baitan. Halere, sarrera hauek ezin daitezke gure herriarentzat mehatxu moduan hartu; erronka handi baten aurrean gaude; gure herriko enpresak berritu egin behar dute eta merkatu hauetan sartzeko ahalegina egin. Gipuzkoak ere, gainerako euskal lurraldeen antzera, berrikuntzaren aldeko

cabida a 27. Es preciso abordar su reforma. El Tratado de Lisboa es un nuevo paso en este sentido, tras el “parón” constitucional. Una vez más la Unión Europea se mueve con paso lento. Es sabido que la Unión se ha movido de manera lenta y paso a paso, no obstante, sin perder de vista el “modus operandi” comunitario, reclamo más audacia.

No podemos desdeñar la sensación de lejanía que el ciudadano tiene de las decisiones que se toman en Bruselas; tomar en consideración a las regiones y las autoridades locales acercaría y motivaría a los ciudadanos. Europa nos exige nuevos modelos de gobernanza, somos muchos los jugadores que queremos participar en el terreno de juego.

En esa misma declaración del mes de marzo pasado se decía que “Preservamos en la Unión las identidades y las diversas tradiciones de sus estados miembros. Nos hemos enriquecido por la apertura de las fronteras y una viva variedad de lenguas, culturas y tradiciones”. Cuando solicitaba audacia, también me estaba refiriendo al reconocimiento de nuestra cultura, nuestra historia, nuestra lengua y nuestras instituciones forales, basadas en nuestros Derechos Históricos y nuestra capacidad normativa y fiscal.

¿Qué debemos hacer los vascos y los guipuzcoanos en el marco de la Unión Europea? En primer lugar trabajar por la paz y la normalización política. Una de las razones de la constitución de la Unión fue la de la generación de un claro escenario de paz. Así, la violencia de ETA no tiene cabida en Europa, mereciendo sus actuaciones nuestra condena más rotunda.

En nuestro país nos encontramos también en un momento importante. Debemos efectuar un esfuerzo especial para alcanzar un acuerdo político por la paz y el respeto de nuestro derecho a decidir.

Por otra parte, la Unión Europea continúa creciendo. Los últimos países del este incorporados han modificado el centro de gravedad de Europa, y al menos geográficamente, Euskal Herria se está desplazando hacia la periferia. En este sentido, debemos esforzarnos en reforzar nuestras comunicaciones con Europa. Así, debo destacar la relevancia de la realización de la nueva red ferroviaria vasca, ya que a través de la misma además de mejorar la comunicación entre los territorios vascos, aumentará sensiblemente nuestra unión con Europa.

Además, muchos de los estados de las recientes ampliaciones cuentan una amplia tradición industrial y un adecuado nivel formativo de su población. No obstante, esto no debe considerarse una amenaza para nuestro país; estamos ante un gran reto; nuestras empresas deben modernizarse y acceder a estos nuevos mercados. Gipuzkoak, al igual que los demás territorios vascos, debe realizar una apuesta

apustua egin behar du. Berrikuntza enpresetan eta berrikuntza hezkuntza nahiz gizarteko gainontzeko sareetan. Berrikuntzak lehiakor izateko aukerak emango dizkigu eta lehiakorrak baldin bagara, Europak bere duen ongizate gizartea hedatu eta hobetzeko gai izango gara gure herrian ere.

Gipuzkoako Foru Aldundiak joan den ostiralean aurkeztu zituen legealdi honetarako ezarri dituen erronka nagusiak: bakea eta normalizazioa, lurralte orea, kultura eta nortasuna, ongizatea, lehiakortasuna, berrikuntza, azpiegituren garapen iraunkorra eta Gipuzkoa ireki bat lantzea. Hori da guk Europari eskeini nahi dioguna. Aipatu ditugun erronka horiek lortzeko Europa ezinbestekoa da. Ez Europa, Bruselatik etorri daitekeen dirua bezala ulertuta, baizik eta, gure herriarentzat aukera eta oportunitate esparru zabal bat bezala ulertuta.

Azkenik, ezinbestekoa da gure gizartea etengabeko aldeketan diharduela ulertzea. Etorkizunak gizarte irekia erakusten du, pluraltasun maila handikoa, muga aldakorrekiko, urrutiko eta gertuko eragin ezberdinetara baldintzaturik. Euskal Herriak eta Gipuzkoak egokitu egin behar dute errealtitate horretara.

Jacques Delorsek zioen lehiaketak piztu egiten zuela, lankidetzak indartu eta elkartasunak batu. Hori da Gipuzkoak Europarekiko nahi duena: lehiatu, gainontzoko lurrealdeekiko lankidetza garatu eta elkartasunez jokatu guziekin.

nítida a favor de la innovación. Innovación en las empresas e innovación en la educación, así como en las restantes redes sociales. Las innovaciones nos permitirán ser más competitivos y difundir y extender el bienestar social europeo a nuestro pueblo.

La Diputación Foral de Gipuzkoa ha presentado recientemente los retos que va a afrontar en la presente legislatura: paz y normalización, equilibrio territorial, cultura e identidad, bienestar social, competitividad, innovación, desarrollo sostenible de las infraestructuras y trabajar por una Gipuzkoa abierta al exterior. Esto es lo que deseamos ofrecer a Europa. Y para superar estos retos necesitamos a Europa. No entendiendo Europa como un lugar de donde pueden provenir los recursos desde Bruselas, sino como un amplio espacio de oportunidades para nuestros ciudadanos.

Finalmente, debemos entender que nos encontramos en una época de cambios continuos, en la que el futuro nos ofrece una mayor diversidad, con situaciones cambiantes condicionadas por las realidades próximas y lejanas, a las que debemos adaptarnos desde Euskal Herria y desde Gipuzkoa.

Jacques Delors decía que la competencia nos empuja y nos motiva, reforzando la cooperación y la solidaridad. Esto es lo que desea Gipuzkoa respecto a Europa: competir, colaborando con los demás territorios europeos y en solidaridad con todos ellos.